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així com la xarxa exterior, amb l’objectiu de facilitar-los el seu 
accés als mercats internacionals .

Cal remarcar també les ajudes a les quals poden accedir les 
empreses d’aquest sector relacionades amb la digitalització, 
l’electrònica avançada i la R+D+I dintre de l’Agenda indús-
tria 4 .0 . I probablement, a l’any 2019 anem a proposar aques-
tes Corts ajudes al sector audiovisual, com a tal, de manera 
directa per part de l’àmbit industrial .

Senyora Serna, som conscients que els activitats culturals i crea-
tives milloren l’atractiu de les nostres ciutats i territoris, generen 
noves oportunitats d’interacció social i coadjuven el desenvolupa-
ment de noves idees i serveis innovadors que repercuteixen en la 
millora del benestar de les valencianes i valencians .

I generem també…, perquè no ho hem de perdre mai de vista, 
que sense talent, no hi haurà mai ni imaginació ni creació ni 
innovació .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, conseller .

Passem a la pregunta número 1 .138, que formula el diputat 
David Cerdán, del Grup Parlamentari Socialista, a la conse-
llera de medi ambient i agricultura .

Senyor…, quan vullga .

El senyor Cerdán Pastor:

Consellera, entre el legado impecable que nos dejó el Partido 
Popular, se encuentra una de las pequeñas joyas paisajísticas, 
ecosistémica, de valor natural y que se llaman las dunas Elche 
y Guardamar .

Yo no sé si está el legado impecable, es decir, fuera de culpa 
y de pecado, pero, desde luego, las siete plagas ese lugar, 
después de sus veinte años de gestión, las tienen . No dejó 
claro el ayuntamiento, cuya responsabilidad era exclusiva-
mente del Consell, no invirtió absolutamente nada . Permitió 
que las especies alóctonas, con muy pequeñas actuacio-
nes, se propagaran por ese sistema único del mediterrá-
neo . No atajó la presión urbanística . Desde luego, puso todos 
los impedimentos a los planes que sí generó y gestionó el 
gobierno de Zapatero para atajar la degradación que tenía…

Es decir, siete grandes pecados que para ser impecable, pues 
sufrimos todos nosotros y, desde luego, este territorio, ¿no?

Como allí en el sur estamos muy orgullosos de ser del sur 
y valoramos mucho lo que tenemos allí, estamos preocu-
pados de que esa impecabilidad sea borrada definitiva-
mente, aunque lo diga Casado, y pongamos manos a la obra 
para defender ese territorio que es fundamental para noso-
tros . Es fundamental no solo por su valor, sino porque tiene, 
como historia se conoce, una labor y una función también de 
protección de determinados núcleos urbanos .

Yo sé que usted está preocupada, yo sé que usted ha estado 
por allí . Y lo que le pregunto, lo que pregunta mi grupo es: ¿qué 
actuaciones se han hecho, cuáles se van a hacer y cuáles son 
los pasos inmediatos que su conselleria, que su cartera va a dar 
para que el legado de Casado sea, bueno, un triste sueño?

Muchas gracias . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gracias, señor Cerdán .

Consellera .

La senyora consellera d’Agricultura, Medi Ambient, Canvi 
Climàtic i Desenvolupament Rural:

Gracias, presidenta .

Gracias, señoría .

En efecto, como usted apunta, este era un proyecto necesa-
rio tanto para las dunas de Guardamar como para la pinada 
de la Marina de Elx .

Y ¿por qué? Porque después de tantos años de abandono, se 
ha llegado a un…, provocó el declive de la masa de pinos, la 
flora exótica invasora se ha extendido por la zona, y todo esto 
está acelerando la desestructuración de las dunas, del frente 
dunar, que es lo que puede proteger precisamente a las casas 
que hay .

Y, francamente, tampoco acabamos de entender por qué este 
proyecto se había postergado durante tantos años el ante-
rior gobierno, por qué habían dejado abandonadas la pinada 
y las dunas .

Nosotros lo hemos afrontado con la mayor inversión que se 
ha dedicado nunca en esta zona, ya que además de ser una 
petición histórica, era urgente proteger, conservar y mejorar 
el ecosistema dunar y sus formaciones vegetales .

¿Cómo lo vamos a hacer? Son actuaciones que forman 
parte de este proyecto, de apeo de pinos muertos y débi-
les, porque, entre otros problemas, es un riesgo muy elevado 
para la propagación de plagas . También clareo de pinares 
hiperdensos, la eliminación de la flora exótica invasora, la 
instalación de más de 13 .000 metros lineales de captadores 
pasivos de arena para recuperar las dunas y la renaturaliza-
ción de toda la zona con especie autóctonas .

El objetivo es generar mosaicos de matorral entre el pinar 
con mayor diversidad, pero, sobre todo, más tolerantes a la 
sequía y a los extremos climáticos . Estos matorrales, además, 
se pretende que contribuyan a fijar las dunas.

En su conjunto, las actuaciones han de permitir recuperar la 
cubierta vegetal con mayor diversidad que lo que hay ahora .

Y, por otra parte, lo que buscamos es facilitar la coexistencia 
de diferentes usos, como son muy bien conocidos en la zonas, 
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las actividades lúdicas, de paseo, de disfrute de la zona, pero 
también con actividades de interpretación del espacio natu-
ral y de la vegetación autóctona .

El proyecto se iniciará en breve . Dispone de un presupuesto 
de casi un millón y medio de euros, que estará cofinancia-
dos con fondos europeos Feder . Se va a actuar en 539 hectá-
reas, que suponen 12,6 kilómetros lineales de costa . Son 
todo ello… la mayor parte espacios en la Red Natura 2000, 
tanto el LIC de dunas de Guardamar como el LIC y ZEPA de 
las Salinas de Santa Pola y Parque natural de las Salinas de 
Santa Pola, que beneficiará a los municipios de Guardamar 
del Segura, Santa Pola, San Fulgencio y Elx .

El proyecto, además, cuenta con el asesoramiento cien-
tífico de técnicos del Centro de Investigación sobre 
Desertificación, el Cide. Y además, las soluciones adopta-
das han sido consensuadas, el proyecto lo hemos redactado 
entre el personal de la conselleria y los ayuntamientos de 
Guardamar del Segura y de Elx, a quienes desde aquí también 
queremos agradecer enormemente su colaboración .

Al final y al cabo, lo que se trata es que la conselleria esté 
presente en todo el territorio, como hacemos nosotros, 
cuidando el medio ambiente y de la forma que sea más prove-
choso para los vecinos y vecinas, porque somos conscientes 
de que nuestro trabajo es útil en la medida en que revierte a 
la sociedad .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, consellera .

Passem ara a la següent pregunta, que és la 1 .457, 
que formula la diputada Maria Josep Ortega, del Grup 
Parlamentari Compromís, també, en este cas, al conseller 
d’economia sostenible .

Senyora Ortega, quan vullga .

La senyora Ortega Requena:

Gràcies, presidenta .

Bona vesprada, senyor conseller .

En primer lloc, vullc aprofitar per a manifestar el meu abso-
lut rebuig i compartir la meua pena per la brutalitat de 
l’assassinat masclista que se va produir el passant dimarts, 
ahir, a Castelló i que es va cobrar la vida de dues xiquetes .

En parlar d’economia i de donar impuls a les polítiques 
d’igualtat, parlem també de la necessitat de dur a terme una 
transformació total del nostre model econòmic .

Acabar amb les discriminacions al treball, l’escletxa salarial, 
garantir la igualtat en les contractacions o eradicar la femi-
nització de la desocupació i la pobresa són alguns dels reptes 
als quals encara ens enfrontem .

Al 2017, la taxa d’atur al País Valencià era del 18,17 per a les 
dones i del 16,47 per als homes . L’escletxa salarial es troba al 
34,3, segons Comissions Obreres .

Després de quasi quatre anys reparant les emergències 
socials que ens van deixar, ara els reptes de futur requerixen 
de l’impuls de polítiques més concretes, transformadores . 
Polítiques que servisquen per a reconstruir els espais públics, 
els espais professionals, per a garantir que les dones puguen 
accedir i ascendir en les seues carreres professionals en 
igualtat d’oportunitats, al mateix temps que posem en valor 
els treballs de cura a la nostra societat .

En arribar es van posar en marxa mesures, com la mesa 
per la igualtat laboral i salarial i contra la feminització de la 
pobresa, o l’elaboració de l’informe de desigualtat, escletxa 
salarial i de gènere en la Comunitat Valenciana . Un informe 
molt rigorós i molt necessari .

Ara és el moment d’extraure d’este informe les polítiques que 
necessitem i aplicar-les . Cal tindre en compte que fa falta moltís-
sim treball des del Govern d’Espanya, que els últims anys havia 
abandonat les dones i fins i tot havia posat pedres al seu camí.

Hem patit una absència total de mesures per a combatre les 
desigualtats de gènere. Com ja sabeu, no volien ficar-se en 
eixes coses de les dones .

Doncs bé, ací tenim un govern molt diferent, que sí que vol 
treballar per les dones i per la igualtat . Fa poc més d’una 
setmana celebràvem el primer aniversari del pacte valencià 
contra la violència de gènere i masclista, amb una execució 
permanent del 42% de les mesures, que sumades a les quals… 
a les que ja estan en procés, fan un compliment del 76% del 
pacte . Un pacte que estava previst per a cinc anys i del qual 
únicament queda per abordar el 24% de les mesures .

Encara queda moltíssim per fer, molta feina per als propers 
anys del botànic, per a treballar en eixa feminització de la 
societat .

És per tot això, senyor conseller, que des del Grup 
Parlamentari Compromís volem saber: quines són les actua-
cions de la conselleria en matèria de promoció de la igualtat 
entre dones i homes al País Valencià?

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyora Ortega .

Conseller . Quan vullga .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Gràcies, senyora presidenta .

Senyora diputada, vosté ho ha dit, ens queda… jo no dic que molta, 
moltíssima, moltíssima feina per fer encara, per desgràcia .


